
RU.0011.14.2024 

Rada Uczelni Akademii Sztuk Pięknych im Jana Matejki w Krakowie 

 

Uchwała Rady Uczelni nr 14/2024 

z dnia 28 maja 2024 roku  

w sprawie zmian w Statucie ASP, dotyczących Rady ds. Stopni 

  

 

Działając na podstawie art. 18 ust. 1 pkt 2 ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce 

(Dziennik Ustaw z 2023 r., poz. 742) i § 108 ust. 2 pkt 1 Statutu ASP, Rada Uczelni Akademii 

Sztuk Pięknych im. Jana Matejki w Krakowie negatywnie opiniuje zmiany dotyczące składu 

Rady ds. Stopni. Stanowisko Rady Uczelni opiera się na następujących argumentach: 

1. Obecne sformułowanie: „W skład Rady ds. Stopni wchodzą pracownicy uczelni będący 

profesorami lub profesorami uczelni, spełniający warunki określone w ust. 2a i 2b” 

gwarantuje wszystkim osobom na stanowisku profesora lub profesora uczelni udział w  

decyzjach o nadaniu stopni, więc chroni istotną część praw akademickich tych osób. 

Ponadto zapewnia możliwie najszerszy zakres punktów widzenia podczas dyskusji 

przed podjęciem decyzji o nadaniu stopnia. 

2. Proponowany zapis: „Członków Rady ds. Stopni powołuje rektor na wniosek 

dziekanów poszczególnych wydziałów spośród osób zatrudnionych na danym wydziale 

w liczbie stanowiącej 30% pracowników tego wydziału” może być więc interpretowany 

jako ograniczenie praw akademickich większości profesorów i profesorów uczelni, jeśli 

powoływanie członków Rady ds. Stopni nie będzie spełniać jasnych kryteriów oraz 

wymogów stawianych demokratycznej reprezentacji.  

3. Zmianę statutu, ingerującą w uprawnienia kadry profesorskiej, projektodawcy opatrzyli 

komentarzem: „Zmiana uzasadniona usprawnieniem prac Rady ds. Stopni. 

Dotychczasowy model, w którym członkami Rady byli wszyscy nauczyciele Akademii 

spełniający określone warunki nie spełnił się, ponieważ część z nich nie brała udziału 

w pracach Rady co stwarzało nawet ryzyko braku quorum. Rada w zmienionym 

kształcie ma być organem sprawniej działającym.” Przedstawione uzasadnienie opiera 

się na przypuszczeniach, a nie faktach, gdyż nie wspomniano, czy choć raz Rada ds. 

Stopni nie mogła podejmować decyzji z powodu braku quorum. Ryzyko braku quorum 

istnieje zawsze. 



4. W wielu uczelniach istnieją rady ds. stopni (rady dyscyplin lub rady naukowe) nadające 

stopnie naukowe przy udziale wszystkich profesorów i profesorów uczelni, których 

liczba bywa bardzo duża; nie stanowi to przeszkody w sprawnym działaniu rad. Liczny 

udział kadry profesorskiej w posiedzeniach Rady ds. Stopni można zapewnić przez ich 

odpowiedną organizację i motywowanie członków Rady. 

5. Jeśli jednak społeczność akademicka (reprezentowana przez Senat ASP), uzna za 

konieczność zmniejszenie liczebności Rady ds. Stopni, to w jej skład powinny wchodzić 

wszystkie osoby posiadające tytuł profesora (i spełniające warunki określone w ust. 2a 

i 2b), a wśród profesorów uczelni należałoby przeprowadzić demokratyczne wybory na 

pozostałe miejsca w Radzie.  

6. W propozycji paragrafu 37a Statutu ASP nie ma wzmianki o wyborach. Natomiast są 

sformułowania: „3. Kandydatów na członków Rady ds. Stopni przedstawiają rektorowi 

dziekani wydziałów (...)”, „4. Rektor powołuje członków Rady ds. Stopni niezwłocznie 

po przedstawieniu kandydatów przez wszystkich dziekanów (...)” oraz „5. (...) W 

przypadku odmowy powołania, rektor wyznacza nowy termin na wskazanie kandydata/ 

kandydatów i procedurę określoną w ust. 3 i 4 w pozostałym zakresie powtarza się, z 

zastrzeżeniem, że dziekan nie może wskazać ponownie tego/tych samego/samych 

kandydata/kandydatów” i „6. W przypadku nieprzedstawienia przez dziekana 

kandydatów, o których mowa w ust. 3 i  5 na członków Rady ds. Stopni w terminie/ 

terminach określonym/określonych w ust. 3 i 5, członka/członków Rady ds. Stopni 

powołuje rektor po uzyskaniu zgody każdego kandydata (...)”. Zatem propozycja § 37a 

daje dziekanom i rektorowi kluczową rolę w ustalaniu składu komisji decydującej o 

przyznawaniu stopni w dziedzinie sztuki. Takie regulowanie istotnego elementu trybu 

nadawania stopni nie jest zgodne z wartościami akademickimi; otwiera ono możliwość 

dokonywania manipulacji w przyszłości. 

 

W imieniu Rady Uczelni – przewodniczący 

 

 

prof. dr hab. Jacek Osiewalski 


